
آنچه مي خواهم دخترم بداند
اغل�ب ما ت�اش مي كني�م تا 
زندگي خوب و خوشي داشته 
باش�يم. ما بيش�تر از تجارب، 
خطاه�اي ب�زرگ و كوچ�ك 
و آموزش ه�اي والدي�ن خود 
درس مي گيري�م ام�ا گاه�ي 
اوق�ات بعض�ي چيزه�ا قابل 
نيس�تند.  دادن  آم�وزش 
م�ا ب�راي قض�اوت ك�ردن به 
دني�ا نيامده اي�م. م�ا آفريده 
شده ايم تا زندگي كنيم، رشد 
كنيم و چيزهاي�ي را ك�ه نمي تواني�م تغيير دهي�م بپذيريم و 
ش�جاع باش�يم. زماني كه به ميانسالي پا گذاش�تيم فهميديم 
كه بس�ياري از درس هاي زندگي را از موقعيت ه�اي دردناك و 
بد آموخته ايم. بعضي از آنها مربوط ب�ه دوران كودكي بوده اند. 
 Things I( »با خواندن كتاب »آنچ��ه مي خواهم دخترم بدان��د
want my daughters to know( درمي يابي��م ك��ه هي��چ 
پدر و مادري كامل نيس��تند. هيچ مادري نمي تواند روابطي بدون 
دل شكس��تگي و آزردگي با فرزندان خود داش��ته باشد. اغلب بايد 
تفاوت ها و مش��تركات را پذيرفت. براي خ��وب زندگي كردن بايد 
انتخاب ها و تصميماتي خ��اف آنچه براي خودم��ان اتفاق افتاده 
است، داشته باشيم. بايد تاش كرد تا با مثال نه اجبار و فشار به آنها 

چيزهايي را بياموزيم. 
كتاب »آنچه مي خواهم دخترم بداند« براي دخترهايي اس��ت كه 
مي خواهند روزي مادري شايسته براي دخترانشان باشند و مطالب 
آن مي تواند شما را در راه يافتن مس��ير درست زندگي و لذت بردن 

از آن ياري دهد. 
الكساندرا استودارد )Alexandra Stoddard( نويسنده موفق، 
طراح داخلي شناخته شده و فيلسوف شيوه زندگي، خود معتقد است 

خوشبختي، هدف والاي زندگي و هستي انسان است. 
در بخشي از كتاب آنچه مي خواهم دخترم بداند مي خوانيم:

هميشه در امور زندگي به ديگران جواب مثبت مي دهيم. بله، بله و 
بله اما به خودمان مي گوييم: لعنتي، لعنتي، لعنتي! وقتي به كاري 
كه انجام مي دهي��م نگاهي مي كنيم به نظ��ر، بهترين كار ممكن را 
انجام داده ايم اما وقت��ي به عقب بر مي گرديم متوجه مي ش��ويم به 
 درستي نمي دانيم چه اتفاقي افتاد كه به اين توافق رسيده ايم. ممكن 
اس��ت يك پروژه از همان اول فريبنده به نظر بيايد و ما براي انجام 
آن به توافق مي رس��يم اما بعد از اينكه متوجه ش��ديم سرمان كاه 
رفته همين طور مي ايس��تيم تا همه چيز را از دست بدهيم. اغلب، 
تنها كاري كه مي توانيم انجام دهيم اين اس��ت كه دست خالي و با 

ناراحتي قدم بزنيم. 
سعي كنيد اين قدرت را داشته باشيد تا توافق هايي را كه به زيان شما 
هستند پيش بيني كنيد. روزي به شوهرم - پيتر - گفتم مي خواهم 
در آپارتمانمان مهماني شام راه بيندازم و از مدير يكي از شركت هايي 
كه در آن كار مي كني دعوت كنم. يك س��ال بعد در همان روز يك 

دعوتنامه براي مصاحبه در سان فرانسيسكو دريافت كردم. 
هيچ فعاليت��ي را نمي توان از ن��و برنامه ريزي ك��رد. من يك لحظه 
مشخص داشتم و آن وقتي بود كه تشخيص دادم شغل من بايد بعد از 
ميزباني يك مهماني در اولويت قرار گيرد. به پيتر اجازه دادم تا براي 
مصاحبه به كاليفرنيا برود. قبل از اينكه او و مهمان ها به نزديك ترين 
رستوران مورد عاقه شان براي شام بروند، يك مهماني در آپارتمان 
ترتيب داد. ابتدا موافق بودم اما با تغيير ش��رايط، نظر من نيز تغيير 
كرد. به او گفتم براي شركت در پروژه ها و بستن تعهدات عجله نكن تا 
زماني كه روند مورد نظر و مناسب تو خود را نشان دهد. بر اولويت ها 
و مس��ئوليت هايت تمركز كن. هنگامي كه به يك فعاليت اجتماعي 
دعوت مي شوم شناخت زمان زندگي خصوصي و فعاليت حرفه اي ام 
از اولويت هاي مهم هستند. در اينجاس��ت كه خواهم گفت:»سعي 

خواهم كرد.«

 پوشش كامل و حجاب 
در لباس هاي سنتي و محلي

در لباس ه�ا و پوش�ش م�ردم ب�ه وي�ژه جوان�ان باي�د 
نش�انه اي از فرهن�گ مل�ي و هوي�ت ايران�ي وج�ود داش�ته 
باش�د. پوش�ش لباس ه�اي س�نتي و اق�وام مختل�ف توس�ط 
جوان�ان باع�ث نش�اط و پوياي�ي جامع�ه خواه�د ش�د. 
ما از يك فرهنگ بس��يار غني و همچنين تن��وع فرهنگي برخوردار 
هستيم. واقعيت اين است كه تنوع فرهنگي براي ايران يك مزيت به 
حساب مي آيد و يكي از ابعاد فرهنگي و قوميت ما هم بحث لباس هاي 

محلي است كه در نوع خود بسيار متنوع و متكثر است. 
پوشش كامل و حجاب در لباس هاي سنتي و محلي ديده مي شود و 
از همه مهم تر اينكه چنين لباس هايي باعث هويت بخشي شده است. 
تنوع رنگ و تطبيق اين رنگ ها و طرح ها با طبيعت و عناصر طبيعت 

استان ها ارتباط مستقيمي دارد. 
بسياري از طراحان لباس هاي ايراني ابتكار به خرج دادند و لباس هاي 
زنانه را براساس عناصر فرهنگي و قوميتي ايرانيان طراحي كرده اند؛ 

يعني به تركيب فرهنگي لباس ها توجه خاصي داشته و دارند. 
اكثر لباس هاي سنتي زنان در روستاها توليد مي شوند و ترويج چنين 
لباس هايي مي تواند به اقتصاد ملي كش��ورمان كمك كند؛ از طرفي 
هم نبايد فراموش كرد  توليد لباس طبق تنوع فرهنگي در استان هاي 

مختلف باعث رشد صنعت گردشگري ايران خواهد شد. 
خوش��بختانه اين موضوع در ش��وراي عالي انق��اب فرهنگي و در 
آموزش و پرورش و آموزش عالي مطرح ش��ده است كه افراد بتوانند 
با لباس هاي محلي خ��ود در فضاي اداري حضور پي��دا كنند. البته 
لباس هايي كه مناسب سازي شده باش��ند و طراحي آنها با طراحي 
لباس كاري سازگار باشد و در حقيقت به نوعي عناصر هويت ملي در 

اين لباس ها باشد. 
معاونت زنان ب��ا وزراي علوم و آموزش و پرورش براي توجه بيش��تر 
به موضوع لباس هاي س��نتي- فرهنگي رايزني هايي داشته است. با 
همكاري اين وزارتخانه ها اميدواريم در كتب درس��ي دانش آموزان 
و دانش��جويان لباس هاي س��نتي و اقوام مختلف معرفي و تدريس 
شوند و از همه مهم تر اساتيد و دانشجويان بتوانند با اين لباس ها در 

كاس هاي درس و محيط هاي آموزشي حاضر شوند. 
معصومه ابتكار معاونت زنان و خانواده رياست جمهوري 
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جریان مد دنیا به سمت لباس پوشیده می رود
فعال صنعت مد و استاد دانشگاه در گفت و گو با »جوان« مطرح كرد

88498440سرویس اجتماعي

  زهرا چيذری
اوضاع عفاف و حجاب لااقل در بيروني ترين سطح جامعه چندان چنگي به دل نمي زند. از 
يكسو جريان مد و لباس در جامعه به رغم سال ها برگزاري جشنواره مد و لباس فجر همچنان 
در دست توليدكنندگان داخلي نيست و نبض مد و لباس در جامعه ما در دست جريان هايي 
است كه از خارج از كشور هدايت مي شوند. از سوي ديگر هم غفلت از ظرفيت هاي داخلي 
دركنار فاصله ميان بخش هاي فرهنگساز و سليقه اي عمل كردن در حوزه عفاف و حجاب 

موجب شده است در اين بخش با چالش هاي جدي مواجه باشيم. 
اين در حالي است كه ظرفيت هاي گسترده اي در حوزه عفاف و حجاب و جريان سازي و 
مدس�ازي در اين حوزه وجود دارد كه لباس اقوام يكي از بارزترين بخش هاي اين مقوله 
است. لباس اقوام ايراني عاوه بر اينكه بخشي از فرهنگ و هويت چندين هزار ساله مردم 
سرزمين ماست پوشش مناسبي دارد و با عنايت به تنوع در طرح و رنگ مي تواند جرياني 
از مد را در كشور سازماندهي كند و قابليت صدور اين مد به ساير كشورهاي اسامي نيز 
وجود دارد و مي تواند در گروه لباس هاي پوشيده به سراسر دنيا عرضه شود. اين بخش 
از عفاف و حجاب و ظرفيت مدس�ازي اما تاكنون مورد غفلت قرار گرفته است. به سراغ 
دكتر مجيد افتخاري، مدرس دانشگاه و فعال حوزه مد و لباس رفته ايم تا در آستانه روز 
عفاف و حجاب اين مهم را از زاويه اي ديگر يعني زاويه مد و جريان س�ازي در اين حوزه 

مورد واكاوي قرار دهيم. 

نس�ل جوان محجبه ما براي تأمين 
نيازهاي�ش مش�كل دارد. يك�ي از 
مواردي كه مي توانيم نيازس�نجي 
كني�م  اس�تفاده از ظرفي�ت لباس 
اقوام ايرانی اس�ت. اما بايد اين كار 
 درس�ت انجام  و المان هاي درستي 

انتخاب شود

مديس�ت يا لباس هاي پوش�يده و 
بحث هاي فرهنگي كه يك زن بايد 
لباس هاي پوشيده بپوشد خارج از 
مسئله اسام در دنيا مورد توجه قرار 
گرفته است. بحث حجاب در بسياري 
از مقالات مد  روي آن كار مي شود و 
برندهاي مطرح دنيا مثل دولچه گابانا 
كلكس�يون هاي مد و لباس را براي 

محجبه ها توليد كرده است

در صنع�ت پوش�اك و م�د وقتي 
قرار اس�ت پ�ول در بياورن�د بايد 
برندهايش�ان را پرزنت كنند اين 
كار با حمله فرهنگي به كش�ورها 
آغاز مي ش�ود چيزي كه در كشور 
ما از دهه هاي 70 و 80 به شكل هاي 

مختلف شروع شد

در ح�وزه عف�اف و حج�اب يك�ي از 
بخش ه�اي مغفول اس�تفاده از ظرفيت 
لباس اقوام اس�ت. لباس اقوام ايراني در 
اغلب م�وارد هم زيباي�ي و تنوع خوبي 
دارد و هم از پوشش مناسبي برخوردار 
اس�ت و مي تواند تا حد زي�ادي مباحث 
مرتبط با حجاب را مرتفع كن�د. از نگاه 
ش�ما به عنوان يك�ي از فع�الان عرصه 
مد و لباس چرا از اي�ن ظرفيت به خوبي 

استفاده نمي شود؟
روي لباس هاي قوميتي در بحث هاي دانش��گاهي 
خيلي كار مي شود اما اينكه چرا در جامعه استفاده 
نمي ش��ود علت ه��اي مختلفي دارد. نس��ل جوان 
سايقي دارد كه بايد درست سنجيده و شناسايي 
ش��ود تا ما بتوانيم المان هايي ك��ه در لباس اقوام 
هست را در پوش��ش ش��هري و اجتماع بياوريم و 
مناسب س��ازي كنيم. طبيعتاً لباس اقوام با فضاي 
خاص روستا و منطقه همخواني دارد اما براي اينكه 
چنين لباس��ي بتواند در محيط اجتماع هم مورد 
اس��تفاده قرار بگيرد نيازمند طراحي متناس��ب با 
شرايط و مناسب سازي است، بنابراين زماني كه ما 
شروع به معرفي قوميت هايمان مي كنيم بايد اين 
مسئله متناسب با نيازس��نجي بازار باشد و بدانيم 
مخاطب ما چه چيزي مي خواهد و به چه چيزهايي 
نياز دارد. به طور نمونه در حال حاضر نوش��ته هاي 
فارسي روي لباس مد شده است و در تمام دنيا هم 
اين مد را مي توانيد ببيني��د. يا لباس حامد كرزاي 
رئيس جمهور افغانس��تان را همه دنيا ديدند و يك 
جريان مد بر اين اساس درست و برندهاي معروف 
از اين لباس الگو برداري كردند. همچنانكه پيراهن 
يقه ايستاده آقاي ولايتي در دنيا مد شد و در دهه 
60 به عنوان ي��ك مد به دنيا صادر ش��د. پس اين 
مد امكان صادر ش��دن هم دارد اما بايد نياز نس��ل 
جوان س��نجيده و شناسايي ش��ود و بر اساس اين 

نياز جلو رفت. 

آيا مي توانيم جريان مد در دنيا را صرفاً بر 
مبناي نياز ارزيابي كنيم؟ بر خاف ش�ما 
من فكر مي كنم ما بايد بيش�تر در حوزه 
فرهنگسازي وارد شويم و بخش عمده اي 
از جريان مد در دنيا بر مبناي فرهنگسازي 
و ايجاد ذائقه هاي جديد فرهنگي است. 

شما اينطور فكر نمي كنيد؟
بل��ه قطعاً اما ي��ك مقدار ه��م بايد خ��ود قوميت ها و 
نمايندگانشان براي اين فرهنگس��ازي تاش كنند و 
فرهنگ و پوشش خود را ترويج دهند. اگر كسي نماينده 
ايام است يا بوشهر از يك قوميت رأي مي آورد اما حاضر 

نيست لباس قوميت خود را در مجلس بپوشد. 
شما وقتي به روستاي ابيانه مي رويد مي بينيد مردم 
اين منطقه هر جايگاه و س��متي ك��ه دارند وقتي به 
روستا وارد مي ش��وند لباس هاي سنتي خودشان را 
مي پوشند. اگر قوانيني را تصويب كنيم تا هر كس در 
مدارس،  دانشگاه ها و به طور ويژه نمايندگان مجلس 
هر كدام لباس سنتي خود را بپوشند  فرهنگ استفاده 
از لباس هاي بومي محلي مي تواند رواج پيدا كند كه از 
زيبايي و پوشش مناسبي هم برخوردار است و از سوي 
ديگر اين لباس ها بيانگر فرهنگ چند هزار ساله اقوام 
ايراني اس��ت. ما بايد به اين افتخاركنيم. گردشگران 
خارجي مي آيند اينجا با همين لباس عكس مي گيرند 
و مي گويند اين لباس و اين فرهنگ 3 هزار سال قدمت 
دارد. يكي از بخش هايي ك��ه مي توانند مد را منتقل 
كنند سياسيون هستند. وقتي در هيئت دولت وزراي 
ما با لباس سنتي قومشان حضور پيدا كنند تمام دنيا 
روي اين مسئله متمركز مي شود و اين جاذبه دارد اما 

ما بدسليقگي به خرج مي دهيم. 
اين در حالي است كه لباس اقوام بخشي 

از فرهنگ ماست. 
بله، اينها واقعاً نعمت اس��ت. امريكا ب��ا اين همه ادعا 
كشوري است كه تنها 200 س��ال قدمت دارد اما ما 
فرهنگ چند هزار ساله داريم ولي در معرفي فرهنگمان 

ايراد داريم و قدر داشته هايمان را نمي دانيم. 

سياسيون در بحث لباس اقوام تاثيرگذارند

اشاره داشتيد كه در دنيا بسياري از برندها 
به سمت توليد لباس هاي پوشيده رفته اند. 
چرا اين گرايش در س�اير كشورها وجود 
دارد اما توليدكنندگان ما چندان رغبتي 

به عرضه مد در اين عرصه ندارند؟
علت اينكه شركت هاي مد و لباس خارجي به سمت توليد 
لباس هاي پوشيده رفته اند به خاطر ماركت جذابي است 
كه در اين حوزه در دنيا وج��ود دارد و اينها مي خواهند 
نظر اين بخش از بازار را تأمين كنند و براي سنجش بازار 

لباس هاي پوشيده به اين حوزه وارد شده اند. 
اما نكته اي ك��ه در اين ميان وج��ود دارد يكي بحث 
حجاب است كه مقالاتي كه در اين باره كار مي شود و 
به بحث ارتباط مد با حجاب مي پردازد عمدتاً از سوي 
مسلمانان و كشورهاي مسلمان پيگيري مي شود اما 
در بخش ديگر ما با »مديست« س��ر و كار داريم كه 
الزاماً به معني حجاب نيست و به لباس هاي پوشيده 
مي گويند و لباس هاي پوش��يده در دنيا طرفدار پيدا 
ك��رده و حتي بحث الزام آن پيش كش��يده ش��ده و 
طبيعتاً در اين بين لباس هاي پوشيده به حجاب هم 
ارتباط پيدا مي كند و بخش ديگر لباس پوشيده لباس 
محجبه اس��ت. اينها در دو بخش كار مي كنند؛ يكي 
بحث هاي تجاري و ديگري ض��رورت نياز به حجاب 
اس��ت. جالب اس��ت بدانيد يكي از اقوامي كه بسيار 
روي حجاب تأكيد دارند صهيونيس��ت ها هستند و 
خاخام هايش��ان روي حجاب تأكيد ويژه اي دارند. از 
سوي ديگر در دنيا مطالعاتي كه روي مباحث خانواده 
صورت گرفته نش��ان مي دهد يك��ي از چالش هايي 
كه در حوزه هاي خانواده و جامعه ش��كل گرفته در 
همين بخش لباس و پوش��ش است. به همين خاطر 
هم مطالعه مي كنند ت��ا ببينند به طور مثال معلمان 
مدرس��ه بايد چه لباس��ي بپوش��ند. اينها با توجه به 
نيازش��ان به مس��ائل ورود پيدا مي كنند. اگر به اين 
نتيجه برسند كه لازم است حجاب را در جايي اجباري 

كنند مطمئن باشيد اين كار را خواهند كرد. 

پس چرا آنچه از غرب به س�مت كشوري 
همچ�ون اي�ران مي آي�د ب�ر فرهن�گ 

بدپوششي و بدحجابي تأكيد دارد؟
نبايد فراموش كنيم كه غربي ه��ا در مواجهه با ديگر 
كش��ورها هم به دنبال منافع خودش��ان هستند. اگر 
چيزي از غرب مي آيد منفعت دنياي غرب پشت آن 
است و ما بايد با استراتژي بيشتري روي اين موارد كار 
كنيم. اما ما در كشورمان عادت كرده ايم تا بحران پيش 
نيايد ورود پيدا نكنيم. بح��ث حجاب بحث فرهنگي 
است و بايد ضرورت آن شناخته شود و با منطقي جلو 

بيايد تا بتواند به نتيجه برسد. 
مطالعاتي صورت گرفته ك�ه خيلي ها به 
خاطر آنكه شرايطش�ان در بحث حجاب 
تأمين نشده از آن فاصله گرفته اند. ما در 
اين حوزه ضعف داري�م. بايد كار و هزينه 
ش�ود. ما مطالعه اي مي كرديم كه ببينيم 
امريكا يا رژيم صهيونيستي چقدر روي 
مسائل فرهنگي شان كار و براي آن هزينه 
مي كنند و ما چقدر كار و هزينه مي كنيم؟ 
در سال 79 خانم لعيا زنگنه سريالي بازي كرد كه اسم 
شخصيت مهربان بود و توانست يك مدل كاماً اسامي را 
به عنوان يك جريان مد به جامعه ارائه دهد يا سريال »در 
پناه تو« همين طور. مي توان از طريق رسانه جريان هاي 
مد را درس��ت كرد و به جامعه ارائ��ه داد اما وقتي ما كم 
كاري مي كنيم شبكه جم ورود پيدا مي كند. من مي توانم 
موردي براي شما اثبات كنم كه هر كدام از مدهايي كه 
هم اكنون در جامعه وجود دارد از كدام سريال شبكه جم 
به جامعه ما رسيده است. يك شكاف شديدي بين صدا و 
سيما و سينما و همينطور بين سلبريتي ها با بخش هاي 
ديگر وجود دارد. هر سلبريتي كه به سمت حجاب مي رود 
همه به او حمله مي كنند. امروزه سلبريتي ها به عنوان 
ابزار انتقال مد هستند. بايد اينها به كار گرفته شوند. بايد 
رسانه و  فيلم را به كار گرفت تا بتوان توليد محتوا كرد اما 
مسئولان امر متأسفانه در اين باره هيچ كاري نمي كنند. 

دنياي غرب هم به ضرورت حجاب رسيده است 

يكي از ن�كات قوت لباس اق�وام ايراني 
حجاب كامل و پوشش�ي اس�ت كه اين 
لباس ها ب�راي زنان در پ�ي دارد. چرا از 
اين ظرفيت در جريان سازي مد و لباس 

پوشيده كمتر بهره گرفته ايم؟ 
در بح��ث حجاب مهم تري��ن مس��ئله  موجود عدم 
تأمين نياز قشر محجبه است. كس��اني كه چندان 
حجابش��ان را رعايت نمي كنند مشكلي براي تهيه 
نيازهايشان ندارند اما نس��ل جوان محجبه ما براي 
تأمين نيازهايش مش��كل دارد. يكي از مواردي كه 
مي توانيم نيازس��نجي كنيم  اس��تفاده از ظرفيت 
لباس اقوام ايرانی اس��ت. اما بايد اين كار درس��ت 
انجام  و المان هاي درس��تي انتخاب ش��ود. ما بايد 
اول توليد محتوا داش��ته باش��يم و بعد به توليد مد 
بپردازيم. رهب��ري جمله زيبايي را س��ال هاي قبل 
فرمودند:»من ب��ا مد موافقم اما م��دي كه از داخل 
برخاسته باشد.« بر اين اس��اس ما مي بينيم كه هم 
در دوران انقاب و دهه 60 مد داشتيم و هم در صدر 
اسام اما مد گاهي بار منفي دارد و گاهي بار مثبت. 
بايد بار مثبت مد را درنظر بگيري��م و ترويج كنيم. 
در اين مس��ير مي توانيم از ظرفيت لباس اقوام هم 
اس��تفاده كنيم اما اين به تنهاي��ي كفايت نمي كند 
و تجربه شكست خورده اي اس��ت. اگر به جشنواره 
فجر برويد مي بينيد لباس هايي با طرح هاي سنتي 
و قومي بسيار زياد ارائه مي ش��ود اما اين با تقاضاي 
نسل جوان همخواني ندارد. من به عنوان كسي كه 
هم در دانشگاه و هم در صنعت فعالم اين را مي بينم 
كه محتوايي كه در دانشگاه توليد مي شود متناسب 

با تقاضاي بازار نيست. 
همان مش�كل هميش�گي فاصله ميان 

صنعت و دانشگاه؟
خير باي��د اين را هداي��ت كنيم. اين كار دانش��جو و 
دانشگاه نيس��ت. كش��ورها براي فرهنگشان هزينه 
مي كنند. براي جلوگيري از تهاجم فرهنگي و صدور 
فرهنگش��ان پول خرج مي كنند. م��ا صبر مي كنيم 

چيزي به جبران برس��د بعد به مي��دان مي آييم. در 
بحث حجاب تابستان ها دغدغه داريم اما با سرد شدن 
هوا اين مسئله را به حال خود رها مي كنيم، در حالي 
كه بايد در بحث حجاب كاركنيم. بايد رسالتمان به 
سر انجام رسيدن اين موضوع باش��د و اين موضوع 
پيگيري مداوم و جرياني دنبال��ه دار را مي طلبد. در 
بحث حجاب بحث خيلي پيچيده تر مي شود. حجاب 
صرفاً براي خانم ها نيست و در شرايط كنوني جامعه 
با آقاياني مواجه هستيم كه پوشش بسيار نامناسبي 

دارند. 
در دنيا ب��ه صورت علمي در بحث حجاب در فش��ن 
كار مي كنند. الان مديس��ت يا لباس هاي پوش��يده 
و بحث هاي فرهنگ��ي كه يك زن باي��د لباس هاي 
پوشيده بپوشد خارج از مس��ئله اسام در دنيا مورد 
توجه قرار گرفته اس��ت. بحث حجاب در بسياري از 
مقالات مد  روي آن كار مي ش��ود و برندهاي مطرح 
دنيا مثل دولچه گابانا كلكس��يون هاي مد و لباس را 
براي محجبه ها توليد كرده اس��ت. اينها بحث هايي 
است كه ما ادعايش را داريم اما در عمل هيچ كاري در 
اين زمينه نكرده ايم  درصورتي كه دركشورهاي ديگر 

خيلي جدي مورد توجه قرار گرفته است. 
در بحث لباس اقوام دوره اي مانتوهايي 
با طرح هاي سنتي خيلي مورد استقبال 
قرار مي گرفت ام�ا اين رون�د دنباله دار 

نبود، چرا؟
چند س��ال پيش برند مدي با تمرك��ز بر لباس هاي 
سنتي و لباس اقوام شروع شد اما موفق نبود چون در 
بحث مد و لباس ما نياز به تداوم و تغيير داريم. مد در 
حال تغيير است. وقتي ما نتوانيم اين تغيير را ايجاد 
كنيم و طرح هاي بعدي را ارائ��ه دهيم خود به خود 
مدي كه ايجاد كرده ايم كنار گذاشته مي شود. بايد 
روي جريان مد كار كرد. در واقع بايد جرياني از مد 
حمايت كند،براي آن برنامه ريزي و وظيفه نهادي اش 
را در اين باره اجرا كند در غير اين صورت نمي توان 

انتظار داشت اين جريان به ثمر برسد. 

دنيا به سمت لباس پوشيده روي آورده است

 برخي كارشناسان معتقدند دنيا به سمت 
فرهنگ برهنگي پيش مي رود و مصداقش 
سينماي هاليوود اس�ت اما شما به بحث 
مديس�م و مد لباس هاي پوشيده در دنيا 
اش�اره داش�تيد. اين دو جريان متقابل 

چگونه قابل توجيه هستند؟
 سينماي دنيا بر پايه منافع كشور جلو مي رود. سينماي 
هاليوود يك صنعت شده و وقتي با يك صنعت مواجه 
هستيد ناگزيريد يكسري جاذبه هايي را در اين صنعت 
به نمايش بگذاري��د. يا وقتي راجع ب��ه تركيه صحبت 
مي كنيد يك فرهنگ 300، 400 ساله وحشي عثماني 
را بسيار لطيف براي جذب توريسم و تبليغ جاذبه هاي 
توريستي نمايش مي دهد. صنعت آنها بر پايه منافعشان 
است. امريكا كشوري اس��ت كه به مردم خودش رحم 
نمي كند و امنيت مردم را قرباني تجارت اسلحه مي كند، 
بنابراين بديهي اس��ت اين كش��ور نمي تواند نسبت به 
ما رحم داشته باشد. مس��ائلي كه در سينماي هاليوود 
مي بينيم بنا به منافع آنها شكل گرفته است اما آنچه در 
بطن خانواده هاي آنها وجود دارد متفاوت است. اينها به 
دنبال پول درآوردن هستند به هر روشي كه شما فكرش 
را كنيد اين كار را انج��ام مي دهند. وقتي بحث تهاجم 
فرهنگي را مطرح مي كنيم بايد ببينيم اين مفهوم به چه 
معناست و امريكا چه منفعتي مي برد. در صنعت پوشاك 
و مد وقتي قرار است پول در بياورند بايد برندهايشان را 
پرزنت كنند اين كار با حمله فرهنگي به كشورها آغاز 
مي شود چيزي كه در كشور ما از دهه هاي 70 و 80 به 
شكل هاي مختلف شروع شد. بعد از اين مرحله است كه 
برندهايشان را به اين كشورها س��رازير مي كنند. اينها 
هدفمند ورود مي يابند و ما بلد نيستيم اين موارد را به 
مردممان توضيح دهيم اما اينها فكر مي كنند چگونه از 

فرد فرد اين مردم پول در بياورند. 
و ما در برابر چنين رون�دي منفعل عمل 

كرده ايم. درست است؟
اتفاق بدي كه در جامعه ما پيش آمده اين است كه با 

شكل گيري يك دوگانگي مواجهيم. ما سال هاي سال 
درگير مسائل مختلف بوده ايم اما اين تنش ها جامعه 
ما را عقب نگه مي دارد. بحث ملي گرايي ايراني ها باشد 
آنها حاضرند از همه چيزشان بگذرند اما دوگانگي ها 
مردم را عصباني مي كند. وقتي مي بينند يك مسئول 
درباره حمايت از كالاي ايران��ي صحبت مي كند اما 

خودش لباس مارك خارجي مي پوشد. 
        آقاي دكتر! يكي از سازمان هايي كه 
به طور تخصصي در ح�وزه مد و لباس 
فعاليت مي كند بنياد مل�ي مد و لباس 
است. شما عملكرد اين نهاد را چگونه 

ارزيابي مي كنيد؟
 تنها خروجي اين بنياد جشنواره مد و لباس فجر است 

اما مسير مد و لباس فجر دارد به بيراهه مي رود. 
چطور؟

جش��نواره چه خروجي اي دارد؟ چندي��ن ميليارد 
تومان پول بيت المال براي اين جشنواره هدر مي رود. 
اي��ن دوره آخر هم به رغم ط��رح بحث هاي حمايت 
از توليد ملي ش��د پايگاه تبلي��غ برندهاي خارجي و 
در نهايت هم هيچ خروجي اي ن��دارد. چه در حوزه 
دانشگاهي چه كتابخانه اي و چه در همه حوزه ها. در 
دنيا نمايشگاه ها و هفته هاي مد اسامي وجود دارد 
اما جشنواره مد و لباس فجر هيچ ش��باهتي به كار 

علمي در اين باره نداشته و محتوا ندارد. 
 دربحث عف��اف و حجاب با س��ليقه كار ش��ده نه با 
علم. هر وقت به جايي رس��يديم كه با آزمون و خطا 
نمي شود كار را از پيش برد موفق مي شويم. در حال 
حاضر بدحجابي در جامعه قبحش ريخته است چون 
ما كار را غلط انجام داديم. البت��ه من معتقدم هنوز 
هم مي تواني��م كار كنيم و با رون��د مثبتي در بحث 
حجاب وارد ش��ويم و اوضاع را درست كنيم. ما بايد 
در حوزه حجاب توليد مد كني��م و گزارش عملكرد 
كيفي دهيم كه هر كدام از دس��تگاه ها در اين حوزه 

چه كار كردند؟!

تهاجم فرهنگي بخشي از سناريوي عرضه برندهاي غرب
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